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Referat fra 2. møde i Det Nordjyske Diabetesnetværk 

Mødet blev afhold mandag den 27. september kl. 14.00 til 16.00. 

Deltagere på mødet: 

• Formand: Poul Erik Jakobsen, Centerdirektøren i Steno Diabetes Center Nordjylland 

• Stabschef Charlotte Albeck, Steno Diabetes Center Nordjylland 

• Regionsrådsmedlem Medzait Ljatifi, Region Nordjylland 

• Karin Bang Andersen, Patientforløb og Økonomi, Region Nordjylland 

• Klinisk Professor, Overlæge Niels Ejskjær, Aalborg Universitetshospital 

• Sygeplejerske Anne Dorthea Muurholm, Aalborg Universitetshospital(Farsø)  

• Overlæge Tina Schou Andersen, Aalborg Universitetshospital (Farsø) 

• Sygeplejerske, Børn og Unge, Line hasselbalch, Aalborg Universitetshospital 

• Overlæge Mette Madsen, Børn og Unge, Aalborg Universitetshospital 

• Overlæge Berit Maria Linde, Regionshospitalet Nordjylland 

• Diætist Margit Oien Nielsen, Regionshospitalet Nordjylland 

• Sygeplejerske Annette Vestermark, Regionshospitalet Nordjylland 

• Sygeplejerske, Børn og Unge, Anne Nielsen, Regionshospitalet Nordjylland 

• Afdelingslæge, Børn og Unge, Lone Christina Jørgensen, Regionshospitalet Nordjylland 

• Repr. for Diabetes type 2, Dorte Hinzman, Diabetesforeningen 

• Repr. for Diabetes børn/Unge, Henning Thygesen, Diabetesforeningen 

• Repr. for Diabetes type 1, David Rasmussen, Diabetesforeningen 

• Sygeplejerske Mette Emborg Svendsen, Frederikshavn Kommune, Klynge Nord 

• Diabetessygeplejerske Palle Knudsen, Vesthimmerland Kommune, Klynge Syd 

Udviklingskonsulent Charlotte Vester, Morsø Kommune, Klynge Vest 

• Ledende Sygeplejerske Jette Simonsen, Jammerbugt Kommune, Klynge Midt. 

• Praksiskonsulent Jette Kolding Kristensen, Nord-Kap. 

 

 

PLO orienteres via Camilla Donslund ved e-mail (dagsordener, referater mv.). 

 

 

Afbud: 

• Sygeplejerske Inger Vestergaard Kristensen, Aalborg Universitetshospital 

• Ledende Overlæge Torben Østergård, Aalborg Universitetshospital 

• Overlæge Jenna Rosenqvist Ibsen, Aalborg Universitetshospital (Thisted) 

• Sygeplejerske Lone Volsgaard, Aalborg Universitetshospital (Thisted) 

 

 

 

 
1. Velkomst v/PEJ 
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Poul Erik bød velkommen til mødet. 
 
2. Godkendelse af tilrettet Kommissorium. 

Der var ønske om, at Kommissoriet tilrettes således at repræsentationsskab fremgår. Dette tilrettes. 
 

3. Status på byggeriet af SDCN på NAU samt orientering om valg af kunstner til indvendig udsmyk-

ning af huset v/Poul Erik 
Poul Erik gennemgik status på byggeri. Se vedlagte slides. 

 
4. Hvad fylder/hvad arbejdes der med pt. i Diabetesforeningen - og særligt i nordjysk kontekst 

v/Dorte Hinzman. 

Dorte Hinzman orienterede omkring de mærkesager, der pt rører sig indenfor Diabetesforeningen. 
Der er blandt andet fokus på at sikre bedre adgang til fodterapi. Der er meget lange ventetider, og 

der er et ønske om at gøre en forskel her i regionen, blandt andet ved at politikere retter fokus på 
området. 
 

Endvidere ønskes der større fokus på bevillinger ift. hjælpemidler til borgere med diabetes. I forbin-
delse med udlevering flash glukosemålere ligger regionen under niveau ift. de andre regioner. Endvi-
dere opleves der en skævvridning ift., at nogle kommuner ikke udleverer glukosemålere. 

 
Omend tilbud omkring patientundervisning er bedre i Region Nordjylland end landsgennemsnittet, 

ønskes der fokus på mere ensartet undervisning kommunerne imellem. Der blev i den forbindelse pe-
get på Samarbejdsaftalen vedr. Diabetes type 2, som pt. er ved at blive revideret. Denne kan blandt 
andet være medhjælpende til at tilrette og ensarte undervisningen. 

 
Der blev fra kommunal side spurgt ind til, hvem som har ansvaret for den allermest sårbare gruppe, 
som ikke dukker op, hvem samler den gruppe op? Endvidere opleves en problematik ift. de to-spro-

gede. Enkelte kommuner er for små til at håndtere disse grupper. Der bliver i den forbindelse spurgt 
ind til om der kan tilrettelægges indsatser i større format, der går på tværs? 

 
Der var enighed i at undersøge om de øvrige steno diabetes centre har udarbejdet materiale,  der kan 
anvendes.  Der blev også peget på en løsning med at tænke e-learning ind. 

 
Diabetesforeningen har enkelte små videoer mv. 
 

Dorte peger på, at Diabetesforeningen meget gerne vil bidrage med vidensdeling, både ift. undervis-
ning, møder mv. SDCN vil meget gerne samarbejde med Diabetesforeningen. 

 
Det blev oplyst, at der afholdes Verdens Diabetesdag den 14. november. For at sætte verdensom-
spændende fokus på diabetessagen, har FN gjort den 14. november til en årlig international mærke-

dag for diabetes kaldet Verdens Diabetesdag. En dag som Diabetesforeningen bakker op om i hele 
landet. 

 
Der arbejdes med en ny strategi for Diabetesforeningen med henblik på at sikre større fokus på infor-
mation og involvering af borgere med diabetes. Et af formålene er blandt andet at få fokus på den 

stigmatisering, der er koblet op omkring det at have diabetes type 2. Der forventes, at der vil ske 
nogle organisationsændringer indenfor det næste års tid. 
 

Endelig et stort tillykke til Dorte, som er blevet æresmedlem af Diabetesforeningen. 
 

 
5. Nyt fra SDCN v/Charlotte Albeck 
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Charlotte orienterede om nyt fra SDCN. Blandt andet er der inviteret til Dialog og inspirationsdag 9. 
oktober med en åben invitation til borgere med både type 1 og type 2 Diabetes og pårørende. Det 
handler om at sætte fokus på, hvad der betyder noget for borgere med diabetes. Der mangler delta-

gere med type 1 diabetes samt at der også er få pårørende pladser ledigt. 
 
Omkring Kvalitetsmålinger er SDCN ikke helt i mål endnu. Der arbejdes på de forskellige kvalitetspara-

metre i alle 4 ambulatorier. Blandt andet foregår der en gennemgang af: 
- Er det den rigtige profil ift. patienter? Jo bedre man kender patienterne, desto bedre indsats.  

- Er det den rigtige kommunikation? 
 
SDCN vil gerne udarbejde egen LUP, og forventer dette iværksat i indeværende kalenderår. Dette vil 

være medvirkende til at få et større overblik ift. populationen. 
 

6. Kort orienteringsrunde fra almen praksis, kommunerne, hospitalsmatriklerne samt Diabetesfor-
eningens lokalafdelinger i Nordjylland. Hvad arbejdes med/hvad er i støbeskeen lige nu? v/alle 

Almen Praksis: 

Dansk selskab for almen medicin er i gang med at opdatere diabetes vejledning. 
 
Der er endvidere igangsat et arbejde med udvikling af et nyt koncept, der omhandler overbliksstatus. 

Hensigten er at se på den samlede sygdomsbyrde. Diabetespatienter har mange andre sygdomme. 
Med den nye koncept forsøges at finde en form, hvor man sammen med patienten finder ud af, hvad 

der fylder i livet. Der er planlagt undervisningsaktiviteter. 
 

 Kommunerne: 

Der samarbejdes om borgere, der ikke kommer afsted til diverse undervisning mv. Steno Diabetes-
center har været på besøg ift. undervisning. Uddannelsesmulighederne via SDCN er meget positive.  
 

Klynge Vest har fokus på at fastholde kompetencer om kostråd, samt tidlig opsporing af type 2 dia-
betes.  

 
 Hospitalerne: 
 Børneafdeling, Aalborg UH: 

 Pt er der 4 sygeplejersker og 4 læger tilknyttet. Afdelingen står dog uden psykolog for øjeblikket.  
Der er igangsat Tryg skolegang, som handler om et bedre samarbejde ml. skole og hjemmet. Der ar-
bejdes med udbygning af Stenostarter samt forebyggelse af stikke angst. 

  
 Hjørring: 

 Der er lægemangel. Der samarbejdes med Steno vedr. delestillinger. 
 

Der er igangsat et BNP projekt, som er et projekt, der foregår i samarbejde med kardiologerne. Alle 

typer 2 diabetes over 50 år får tilbud om at være med i projektet. Det handler om at ved hjælp af en 
blodprøve, kan man forudsige, hvem der udvikler hjerteinsufficiens. Der stiles mod 500 patienter, som 

skal inkluderes indenfor 1 år. 
 
Der er planlagt, at en sygeplejerske vil være i Frederikshavn en gang om ugen. Dette med henblik på 

også at køre diabetes kontrolspor i den del af regionen. Der opstartes et pumpekursus i efteråret. 
Det første kursus blev afholdt i sommers. 
 

Der vil forventeligt blive søsat et fodcenterprojekt i januar 2022. Der er ansat en fodterapeut. Der vil 
blive tilknyttet et multidisciplinært teams. 

 
Sammedagsscreening er udfordret pga lægemangel. Det bliver tilbudt i Hjørring, hvor både fødder og 
øjne vil blive tilset på en og samme tid. 
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Diætistområdet: 
Der arbejdes med unge ml. 18-24 årige ift., hvordan deres sundhedskompetencer kan øges. Der er i 

den forbindelse afholdt fokusgruppeinterview med 9 patienter. Opsummerende herfra er flg.:  
- Mangler viden om alkohol 
- Mangler viden om graviditet 

- Mangler viden om sexualitet 
- Kærester bliver klogere på diabetes. 

- Ønske om at mødes med jævnaldrende for at tale med hinanden (dette er mundet ud i, at der er 
planlagt 4 oplægsaftner her i efteråret). 

 

 Børnafdeling, Hjørring: 
Der er 3 overlæger i diabetes teamet og 3 faste sygeplejersker i ambulatoriet, samt 3 faste sygeple-

jersker i afdelingen. Der samarbejdes med Klynge Nord ift. indsatsen vedr. børn. De 10 til 12 årige 
kaldes ind til samtale ifm. bevidstgørelse ift. at leve med diabetes. Der er forslag om at inddrage dia-
betesforeningen. 

 
Farsø: 
Farsø Sygehus har været ramt af strejke. Arbejdet med PRO er igangsat. Der har været udfordringer 

med lægestaben, hvorfor der er sket ændringer i ambulatoriesporet. 
 

Forskning: 
Steno har bidraget med 8-9 videnskabelige abstracts til dette års EASD kongres. Det er flot med så 
mange bidrag fra regionen, og er med til at markere regionen. 

 
7. Eventuelt 
Intet. 

 
8. Næste møde 

Næste møde er den 29. november. 
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